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Úvod

Jednalo se o vůbec první návštěvu Výboru pro mezinárodní obchod („INTA“) v San 
Franciscu a v oblasti sanfranciského zálivu. Proběhla v návaznosti na předchozí návštěvy 
Washingtonu v tomto volebním období (v únoru 2020 a listopadu 2021), které měly za cíl 
setkat se s partnery zastupujícími federální úroveň. Pozornost byla tentokrát věnována 
Kalifornii, jakožto páté největší ekonomice na světě, kde sídlí společnosti, které jsou 
průkopníky v digitálním, technologickém, finančním a dopravním odvětví. 

Návštěva se konala krátce po summitu EU-USA dne 20. října 2023 a předcházela jí schůze 
čelných představitelů Asijsko-tichomořské hospodářské spolupráce (APEC), která se konala v 
San Francisku ve dnech 11.–17. listopadu 2023 a na níž došlo ke schůzi na vysoké úrovni 
amerického prezidenta Bidena a čínského prezidenta Siho. Návštěva byla tudíž vhodnou 
příležitostí pro prozkoumání trojúhelníku vztahů EU-USA-Čína a zabývala se riziky a 
příležitostmi v souvislosti se Strategií hospodářské bezpečnosti EU.

Během třídenní návštěvy jednal výbor INTA s politickými aktéry (senátor státu Kalifornie 
Scott Wiener a poradci viceguvernéra Kalifornie), klíčovými hospodářskými zúčastněnými 
stranami (Apple, Tesla, Nvidia a Mozilla, přístav v Oaklandu a German Accelerator, program, 
který pomáhá převážně německým začínajícím podnikům v oblasti technologií) a se zástupci 
z akademického prostředí o kalifornském pohledu na transatlantické obchodní a investiční 
vztahy, hospodářskou bezpečnost a činnosti Rady pro obchod a technologie.

Vymezení situace

Závěry summitu mezi EU a USA ze dne 20. října slouží jako dobrý příklad stavu vztahů mezi 
EU a USA. Na tomto summitu nalezly EU a USA nadále shodu ve svých postojích, pokud jde 
o geopolitiku, zejména s ohledem na nezákonnou ruskou útočnou válku proti Ukrajině. Avšak 
absence dohody ve dvou hlavních cílech summitu – globální ujednání o udržitelné oceli a 
dohody o kritických nerostných surovinách – výstižně ilustrovala přístup americké 
administrativy, která i nadále považuje otevřenost obchodu za faktor, který ji znevýhodňuje 
ve volbách. 

Návštěva se konala bezprostředně po stávce United Auto Workers (UAW) v roce 2023. 
Stávky začaly dne 15. září 2023 (proti společnostem Ford, General Motors a Stellantis) a 
skončily mezi 25. a 30. říjnem, kdy bylo dosaženo předběžných dohod, které vycházejí vstříc 
mnoha požadavkům UAW, zejména pokud jde o mzdy, přesčasy a důchodové dávky. 

Týden, ve kterém se konala návštěva výboru INTA, byl rovněž významný pro umělou 
inteligenci, neboť v jeho průběhu došlo k vydání vládního nařízení o umělé inteligenci (AI) 
prezidentem Bidenem, prohlášení vedoucích představitelů skupiny G7 k procesu umělé 
inteligence z Hirošimy a 1. listopadu v Londýně proběhl summit o umělé inteligenci. Tato 
problematika byla tedy rovněž zmíněna při rozhovorech výboru INTA s příslušnými partnery 
v Kalifornii, zejména s ohledem na roli výboru INTA ve vztahu k radě pro obchod a 
technologie.

Návštěva delegace výboru INTA se uskutečnila téměř souběžně s návštěvou delegace výboru 
ITRE (Výbor pro průmysl, výzkum a energetiku). Oba výbory plně spolupracovaly a 
koordinovaly své programy v předstihu a byla uspořádána dvě společná setkání: s generálními 
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konzuly členských států a návštěva Stanfordovy university. Nedávná návštěva výboru JURI 
(Výbor pro právní záležitosti) v San Francisku rovněž poskytla užitečné poznatky při přípravě 
delegace výboru INTA. K úspěchu návštěvy rovněž přispěla spolupráce s nově vytvořeným 
styčným úřadem EU v San Francisku, který sloužil jako velmi užitečné kontaktní místo a 
poskytl prostory pro jednání. 

Podrobná shrnutí schůzí

Během návštěvy trvající tři celé dny se uskutečnilo asi dvanáct setkání. Členové výboru INTA 
měli možnost setkat se s nejrůznějšími subjekty: od odborů po politiky, od akademické sféry 
po soukromé zúčastněné strany.

Delegace výboru INTA se zapojila do hlubokých diskusí s technologickými společnostmi. 
Návštěva začala diskusí o politice a prohlídkou továrny Tesla ve Fremontu, kde členové 
jednali s globálním obchodním stratégem, ředitelem pro veřejnou politiku a rozvoj podnikání 
v Evropě, zástupcem vedoucího právního oddělení. V Cupertinu se členové setkali s 
viceprezidenty společnosti Apple odpovědnými za globální zajišťování zdrojů a řízení 
dodávek a za duševní vlastnictví. Téhož dne se také setkali se zástupci společnosti Nvidia, 
zejména s vedoucím technologické politiky, globálním vedoucím programu AI Nations a 
vedoucím pro vztahy s vládami EU. Členové také jednali s vedoucí pro prosazování zájmů 
USA v rámci nadace Mozilla Foundation a ředitelem pro právní záležitosti společnosti 
Mozilla Corporation. Členové také vyslechli zástupce German Accelerator ohledně výzev a 
příležitostí pro evropské začínající podniky v Silicon Valley. 

Cesta zahrnovala návštěvu přístavu v Oaklandu, jednoho z předních přístavů mezinárodního 
obchodu. Vedení zdůraznilo, že americko-čínské spory představují pro přístav nové výzvy. 
Představili také četné investice do ekologizace přístavních infrastruktur. 

Členové měli také příležitost navštívit Kalifornskou univerzitu v Berkeley a Stanfordovu 
univerzitu, které patří mezi přední světové výzkumné a výukové instituce. Setkání s 
výzkumnými pracovníky v UC Berkeley, kteří patří do odborového svazu UAW, bylo 
příležitostí k výměně názorů na skepticismus odborových svazů vůči mezinárodnímu 
obchodu, na obchod mezi EU a USA v automobilovém sektoru a na vzestup čínských 
výrobců automobilů jako konkurenceschopných subjektů na rozvíjejícím se trhu s 
elektrickými vozidly.

Domluvit setkání s kalifornskými federálními a státními politiky se ukázalo jako 
komplikované. Delegaci se nakonec podařilo uspořádat schůzku se senátorem státu Kalifornie 
Scottem Wienerem a s Evanem Readem, poradcem pro mezinárodní záležitosti 
viceguvernérky Kalifornie Kounalakisové. Obě setkání poskytla užitečné poznatky o tom, jak 
podporovat vztahy mezi EU a Kalifornií. 

Hlavní témata

Během schůzí výbor INTA jednotně položil následující otázky, které odrážejí stanovisko 
výboru a Parlamentu. 

1) Strategie hospodářské bezpečnosti EU
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Jednou z hlavních otázek, které se během návštěvy řešily, byla hospodářská bezpečnost, 
zejména s ohledem na Evropskou strategii hospodářské bezpečnosti zveřejněnou dne 20. 
června 2023 Komisí a vysokým představitelem. Ve strategii se mimo jiné navrhuje přezkum 
nařízení o prověřování přímých zahraničních investic, nařízení EU o kontrole vývozu zboží 
dvojího užití a prozkoumává se, jaká bezpečnostní rizika mohou vyplynout z investic Unie do 
zahraničí. V návaznosti na strategii výbor INTA také uspořádal slyšení na téma hospodářské 
bezpečnosti v týdnu před uskutečněním návštěvy delegace, na kterém se srovnávaly zejména 
přístupy USA, Japonska a Tchaj-wanu k hospodářské bezpečnosti. Dne 4. října Komise 
vydala doporučení členským státům zaměřená na čtyři technologické oblasti, u kterých se má 
za to, že s vysokou pravděpodobností představují nejcitlivější a nejbezprostřednější rizika 
související s bezpečností technologií a únikem technologií. Jedná se o: pokročilé 
polovodičové technologie, technologie umělé inteligence, kvantové technologie a 
biotechnologie. 

Jednání s technologickými společnostmi v Kalifornii byla poučná pro pochopení rozsahu 
dopadu „vládního nařízení Bidenovy administrativy o řešení investic Spojených států do 
určitých vnitrostátních bezpečnostních technologií a produktů v problematických zemích“, a 
toho, zda toto nařízení kriticky poškodilo, zpomalilo nebo urychlilo soběstačnost Číny ve 
výrobě takových technologií a jak ovlivnilo kalifornské společnosti silně závislé na Číně, 
pokud jde o jejich hodnotové řetězce a jejich prodeje. Členové výboru INTA vyjádřili 
výhrady k poměrně flexibilnímu a širokému uplatňování americké definice národní 
bezpečnosti, která, jak se zdá, zahrnuje širokou škálu hospodářských odvětví. 

2) Dvoustranné hospodářské/obchodní vztahy a činnost rady pro obchod a technologie

Během všech jednání se také diskutovalo o činnosti rady pro obchod a technologie jako fóra 
pro výměnu osvědčených postupů a spolupráci na regulačních přístupech. Návštěva se časově 
překrývala s řadou oznámení, která byla pro radu pro obchod a technologie důležitá, zejména 
s vládním nařízením prezidenta Bidena o umělé inteligenci, prohlášením vedoucích 
představitelů G7 o procesu umělé inteligence z Hirošimy, summitem o umělé inteligenci v 
Londýně a oznámením, že USA ukončují svou podporu projednávání ustanovení o datových 
tocích, lokalizaci dat a zdrojovém kódu v rámci iniciativy založené na společném prohlášení o 
elektronickém obchodování, která byla tématem diskusí téměř na všech jednáních. 

Členové se bavili o tom, jak může rada pro obchod a technologie pomoci překlenout propast 
mezi EU a USA, přičemž jednání se zaměřovala zejména na umělou inteligenci, polovodiče, 
konektivitu a standardizaci. Diskutovalo se rovněž o tom, zda by tato odvětví měla být 
regulována na státní nebo federální úrovni v USA, a o hodnocení navrhovaných nebo 
přijatých právních předpisů EU. Strany obecně uznaly, že nezávazné kodexy chování nebudou 
stačit k zajištění dostatečné úrovně bezpečnosti a záruk, pokud jde o AI. Některé zúčastněné 
strany zdůraznily obtíže při získávání vhodné úrovně přístupu s ohledem na přípravu a 
konzultace před zasedáními rady pro obchod a technologie. 

Dopad zákona o snížení inflace (IRA)

Delegace také měla za cíl získat přímé informace o dopadu amerického zákona o snížení 
inflace (IRA) na kalifornskou ekonomiku zhruba rok od jeho vstupu v platnost. Zúčastněné 
strany potvrdily, že zákon IRA poskytuje četné pobídky k dekarbonizaci, například pokud jde 
o přístavní infrastrukturu, ale v diskusi se také potvrdilo, že zákon IRA přímo ovlivnil 
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investiční rozhodování, například pokud jde o výrobu elektrických baterií. 

Ve stejném duchu členové výboru INTA diskutovali o vyhlídkách na úspěch jednání mezi EU 
a USA o dohodě o kritických nerostných surovinách, která by umožnila, aby s výrobci v EU 
bylo v rámci zákona IRA zacházeno za stejných podmínek jako s výrobci v USA. Delegace 
výboru INTA zdůraznila, že jde o něco, co by pomohlo vytvořit rovné podmínky pro výrobce 
z EU a USA a odstranit některé diskriminační aspekty zákona IRA.

Regulační spolupráce mezi EU a Kalifornií

Na politické úrovni měla delegace za cíl zdůraznit význam regulační spolupráce mezi EU a 
Kalifornií. Členové výboru INTA měli příležitost zdůraznit šíři a soudržnost Zelené dohody 
pro Evropu a zejména ambiciózní reformu systému obchodování s emisemi EU (ETS) a 
rozšíření tohoto systému na námořní dopravu a vznik samostatného nového systému 
obchodování s emisemi pro budovy a silniční dopravu. Členové také zdůraznili, že nový 
mechanismus uhlíkového vyrovnání na hranicích, který doprovází reformovaný systém ETS, 
by měly třetí země vnímat jako pobídku k dekarbonizaci a přijetí politik stanovování cen 
uhlíku stejným způsobem jako Kalifornie. Členové se také na politické úrovni bavili o 
přístupech kalifornských zákonodárců k regulaci AI ve srovnání s přístupem Unie a o tom, 
zda jsou vhodné právní předpisy na úrovni jednotlivých států v případě, že neexistují právní 
předpisy na federální úrovni. 

3) Hospodářské vztahy mezi EU, USA a Čínou

Hodnotové řetězce některých kalifornských společností, které delegace výboru INTA 
navštívila, jsou silně integrovány s Čínou. Zúčastněné strany zdůraznily, že je důležité 
postupovat opatrně, pokud jde o koncepce, jako je snižování rizik (de-risking) a oddělování 
(de-coupling). Většina účastníků diskuse zdůraznila, že oddělení od čínské ekonomiky se 
nejeví jako schůdná možnost vzhledem k vysokému stupni vzájemné závislosti těchto 
ekonomik. Stav obchodu potvrzuje, že zatímco v roce 2022 se obchodní deficit USA s Čínou 
dále prohluboval, americký vývoz do Číny i dovoz z Číny nadále rostly již třetí rok v řadě a 
výrazně se zotavily z propadu v roce 2020. Pokud jde o snižování rizik, zúčastněné strany 
zdůraznily, že je důležité mít jasnou a úzkou definici této koncepce, aby se předešlo spirále 
protiopatření a odvetných opatření, vzhledem k tomu, že Čína disponuje zásobou surovin, 
které jsou klíčové pro zelenou a digitální transformaci. Účastníci také vzali na vědomí nárůst 
čínského vývozu bateriových elektrických vozidel a antisubvenční šetření, která oznámila 
předsedkyně Komise von der Leyenová během svého projevu o stavu Unie dne 13. září 2023. 
Účastníci uznali konkurenceschopnost Číny v odvětví špičkových technologií od 
automobilového průmyslu po polovodiče a poznamenali, že je to dáno silnou veřejnou 
finanční podporou. 

Závěry a následná opatření

Tato delegace ad hoc, přestože se konala ke konci volebního období, poskytla klíčové 
poznatky o tom, jak jsou v Kalifornii vnímány otázky, které mají velký význam pro 
transatlantickou obchodní a hospodářskou diskusi: ekonomická bezpečnost, snižování rizik, 
regulační spolupráce v digitálním odvětví, dekarbonizace a regulace AI a budoucnost rady pro 
obchod a technologie. Návštěva zejména měla za cíl získat detailní přehled o pohledu 
Washingtonu na tyto otázky, protože Kalifornie je stát, který má blíže evropskému pohledu 
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než ostatní. 

Delegace zejména poskytla bezprostřední zkušenosti ohledně dopadu uplatňování opatření 
USA pro kontrolu vývozu a opatření na prověřování investic směřujících do zahraničí, tedy 
otázkách, které se Parlamentu a výboru INTA konkrétně dostanou v blízké budoucnosti na 
stůl, přičemž dne 24. ledna se očekává zveřejnění balíčku o hospodářské bezpečnosti, včetně 
přezkumu nařízení o prověřování přímých zahraničních investic, po kterém má následovat 
bílá kniha o kontrolách vývozu, jakož i iniciativa týkající se investic do zahraničí. 

Dále bylo účelem delegace zamyslet se nad dalšími otázkami na programu rady pro obchod a 
technologie. 

Pokud jde o následná opatření, je třeba:

– pokračovat ve sledování vývoje obchodních a hospodářských vztahů EU a USA a 
využívat poznatky získané během návštěvy delegace s cílem rozvíjet postoj Parlamentu 
k transatlantickým obchodním vztahům, hospodářské bezpečnosti, kontrolám vývozu a 
prověřování investic,

– pokračovat v diskusích o transatlantickém obchodu ve výboru INTA, monitorovacích 
skupinách a na technických brífincích. O výsledku cesty delegace byla již podána 
zpráva na schůzi výboru INTA ve dnech 27. a 28. listopadu 2023 a několika 
monitorovacím skupinám zabývajícím se USA, které se konaly po návštěvě a po 
summitu EU-USA, 

– zajistit demokratickou kontrolu nad radou pro obchod a technologie a jejími pracovními 
skupinami, v nichž je obchod hlavním tématem, a před příští politickou schůzkou a po 
ní znovu pozvat k výměně názorů výkonného místopředsedu Evropské komise 
Dombrovskise a výkonnou místopředsedkyni Vestagerovou, kteří společně předsedají 
této radě za EU, a učinit tak společně s ostatními výbory Parlamentu, jejichž kontrolní 
činnost se týká rady pro obchod a technologie. Je třeba poznamenat, že datum 5. 
zasedání rady pro obchod a technologie, které se bude konat v USA, bylo několikrát 
posunuto a nyní se očekává na začátku roku 2024. Belgické předsednictví Rady si také 
klade za cíl uspořádat zasedání rady pro obchod a investice v prvním pololetí roku 
2024. Tato dvě setkání rady pro obchod a investice budou pravděpodobně poslední v 
roce 2024 vzhledem k nadcházejícím evropským a americkým volbám, 

– rozvíjet užitečné kontakty navázané se zúčastněnými stranami v Kalifornii 
prostřednictvím:
o pokračování ve výměně relevantních informací o vývoji se styčným úřadem EU v 

San Francisku a úřadem EPLO ve Washingtonu, zejména před zasedáními rady 
pro obchod a investice a po nich, a také s generálními konzuly členských států v 
San Francisku,

o sjednávání schůzek (fyzických nebo on-line) s partnery, se kterými nebylo možné 
se během této návštěvy setkat, včetně státních senátorů, zúčastněných stran a 
evropských společností se sídlem v jiných státech (to již bylo v jednom případě 
zorganizováno po ukončení cesty delegace v případě jedné konkrétní zúčastněné 
strany, která se nemohla setkat s delegací v Kalifornii).

Příloha: Konečná verze programu 
Tiskové zprávy EP týkající se návštěvy delegace 
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NÁVŠTĚVA
VÝBORU PRO MEZINÁRODNÍ OBCHOD (INTA)

V SAN FRANCISKU A V OBLASTI SANFRANCISKÉHO ZÁLIVU, 30. ŘÍJNA–1. LISTOPADU 2023

KONEČNÁ VERZE PROGRAMU

Pondělí 30. října 2023 San Francisco
9:00–11:30 Továrna společnosti Tesla ve Fremontu – setkání a prohlídka prostor

13:00–14:00 Setkání s poradcem kalifornské viceguvernérky Kounalakisové pro 
mezinárodní záležitosti 

14:00–14:45 Brífink se zástupcem vedoucího kanceláře EU v San Francisku 

15:15–17:00 Setkání se zástupci přístavu v Oaklandu a prohlídka zařízení námořního 
přístavu a brífink 

17:30–19:00 Setkání se zástupci United Auto Workers (UAW) a návštěva laboratoří 
Kalifornské univerzity v Berkeley 

Úterý 31. října 2023 San Francisco

08:00–09:00 Setkání s generálními konzuly členských států 

10:00–12:00 Schůze ve společnosti Apple a prohlídka prostor 

15:00–17:00 Schůze ve společnosti Nvidia 

Středa 1. listopadu San Francisco

8:30–9:25 Nadace Mozilla Foundation 

9:45–10:30 Setkání s kalifornským senátorem Scottem Wienerem 

11:30–13:15 Stanfordova univerzita – pracovní oběd a návštěva kampusu 

13:30–14:30 Schůze s organizací German Accelerator 

Ukončení delegace
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Parlamentní obchodní delegace v San Francisku, která se uskuteční příští 
týden
Tiskové zprávy
 

INTA  

 

25.10.2023, 16:45 

 

Od 30. října do 1. listopadu pojede delegace pěti poslanců Evropského parlamentu z 
Výboru pro obchod do San Franciska a oblasti sanfranciského zálivu.
Poslanci plánují navštívit provozovny výrobců automobilů, navštíví také přístav v Oaklandu a 
setkají se tam s orgány. Zákonodárci se mají také setkat se zástupci odborů v Berkeley. 
Členové se také setkají s firmami působícími v oblasti špičkových technologií a polovodičů a 
budou diskutovat na Stanfordově univerzitě. Očekává se také, že poslanci EP budou 
diskutovat s delegací poslanců kalifornského shromáždění.

Delegaci povede předseda Výboru pro mezinárodní obchod (INTA) Bernd Lange (S&D, DE) 
a jejími členy budou Elżbieta Katarzyna Łukacijewska (EPP, PL), Inma Rodríguez-Piñero 
(S&D, ES), Miapetra Kumpula-Natri (S&D, FI), místopředsedkyně delegace pro vztahy s 
USA a Marie-Pierre Vedrenne (Renew, FR), místopředsedkyně INTA.

Citát
„Další dolaďování naší ekonomické strategie bude ústředním bodem našich debat v 
Kalifornii. Ať už mluvíme o polovodičích, výrobě automobilů nebo kritické infrastruktuře, 
musíme zajistit, aby každé omezení, které na otevřený obchod klademe, bylo přizpůsobené na 
míru, omezené a efektivní. Chceme slyšet přímo od kalifornských pracovníků, firem a 
politiků, jak přistupují ke své hospodářské strategii a jak by EU, USA a třetí země měly v této 
věci spolupracovat, ať už mluvíme o investicích ze zahraničí nebo do zahraničí nebo 
kontrolách vývozu. Tato návštěva bude také klíčová pro výměnu názorů na regulaci 
digitálního světa, zejména pokud jde o digitální obchod, a na to, jak by měla být za tímto 
účelem dále posílena rada pro obchod a technologie,“ řekl Bernd Lange.

Souvislosti
EU a USA mají největší dvoustranné obchodní a investiční vztahy na světě. V posledních 
několika letech doprovázely obchodní vztahy tenze, naposledy v souvislosti se zákonem o 
snížení inflace (IRA) a dříve americká opatření týkající se oceli a hliníku. V roce 2021 byla 
zřízena Rada EU–USA pro obchod a technologie, která má koordinovat klíčové globální 
obchodní, ekonomické a technologické otázky a prohlubovat transatlantické obchodní a 
hospodářské vztahy. Během summitu EU-USA dne 20. října ve Washingtonu se obě strany 
dohodly na pokračování rozhovorů, ale zatím nebylo dosaženo dohody o oceli a hliníku a 
nedošlo ani k žádnému průlomu v dohodě o kritických nerostných surovinách.

Další informace

 Usnesení o zahájení jednání o dohodě se Spojenými státy americkými o posílení 
mezinárodních dodavatelských řetězců kritických nerostných surovin (18.10.2023).

https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room?contentType=committee&keywordValue=INTA
https://www.europarl.europa.eu/meps/CS/1909
https://www.europarl.europa.eu/meps/CS/96791
https://www.europarl.europa.eu/meps/CS/125043
https://www.europarl.europa.eu/meps/CS/125043
https://www.europarl.europa.eu/meps/CS/124735
https://www.europarl.europa.eu/meps/CS/197502
https://policy.trade.ec.europa.eu/eu-trade-relationships-country-and-region/countries-and-regions/united-states_en
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/cs/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/cs/document/IPOL_IDA(2023)740087
https://www.europarl.europa.eu/thinktank/cs/document/EPRS_BRI(2023)754554
https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
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 Předseda výboru pro obchod: Parlament očekává od summitu EU-USA výsledky slučitelné 
se Světovou obchodní organizací 

 Usnesení parlamentu o budoucnosti vztahů mezi EU a USA (26.7.2021)
 Think Tank EP: Transatlantické vztahy: USA a Kanada 
 Multimediální balíček v obchodních vztazích mezi EU a USA
 Výbor pro mezinárodní obchod

 

Ref.: 20231024IPR08208

https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room/20231016IPR07310/trade-committee-chair-parliament-expects-wto-compatible-results-at-eu-us-summit
https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/A-9-2021-0250_CS.html
https://www.europarl.europa.eu/factsheets/cs/sheet/174/transatlantic-relations-the-us-and-canada
https://multimedia.europarl.europa.eu/cs/package/eu-usa_17601
https://www.europarl.europa.eu/committees/cs/inta/home.html
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Předseda výboru pro obchod: Parlament očekává od summitu EU-USA 
výsledky slučitelné se Světovou obchodní organizací
Tisková zpráva
 

INTA  

 

18.10.2023, 17:21 

 

Předseda výboru pro obchod Bernd Lange (S&D, Německo) dnes před pátečním 
summitem EU-USA ve Washingtonu učinil následující prohlášení.
„V tomto turbulentním geopolitickém klimatu se musíme chopit možná poslední zbývající 
příležitosti za mandátu současné Evropské komise a americké administrativy, abychom 
přinesli řešení zbývajících třecích ploch v oblasti obchodu. Zároveň bychom se neměli 
zpronevěřovat našim hodnotám, našim předpisům a našemu závazku vůči mezinárodnímu 
obchodnímu systému. Dohoda o kritických nerostných surovinách s USA by vytvořila 
rovné podmínky a nabídla by společnostem usazeným v EU příležitost zapojit se do 
amerických dodavatelských řetězců pro výrobu baterií pro elektromobily, a napravila by tak 
některé škody způsobené zákonem o snížení inflace (IRA). Taková dohoda by nám také 
mohla pomoci spojit síly při zlepšování ochrany pracovních práv v našich dodavatelských 
řetězcích kritických nerostů. Zároveň je však nutné plně respektovat mnohostranná pravidla a 
vyvinuté mechanismy, konkrétně mechanismy vyvinuté Mezinárodní organizací práce, naše 
vlastní regulační přístupy a může k tomu dojít pouze ve spolupráci s našimi obchodními 
partnery.

Druhým hlavním výstupem by mohl být rámec pro budoucí globální ujednání o udržitelné 
oceli a hliníku (GSA). To by měl být mezikrok k řešení, které by trvale zrušilo 232 
Trumpových protiprávních cel a příslušná protiopatření EU. To by přineslo úlevu a právní 
jistotu mnoha odvětvím na obou stranách Atlantiku, která v posledních několika letech hodně 
utrpěla. Přesto bychom neměli přistoupit na dohodu za každou cenu. Zaprvé, jakákoli dohoda 
by měla být plně slučitelná se Světovou obchodní organizací. To znamená, že pokud 
použijeme naše stávající nástroje na ochranu obchodu k řešení netržní nadměrné kapacity, 
měly by tyto nástroje zůstat založeny na objektivních šetřeních, nikoli na politických úvahách. 
EU by v žádném případě neměla souhlasit s rámcem, který by podkopal Světovou obchodní 
organizaci, oslabil mnohostranný obchodní systém a vedl k ještě většímu protekcionismu a 
roztříštěné globalizaci. Dohoda by měla rovněž chránit a prosazovat stávající právní předpisy 
Unie, včetně mechanismu uhlíkového vyrovnání na hranicích.

Obě dohody, budou-li uzavřeny, budou muset být dohodami, jejichž stranou bude EU jako 
celek, a před tím, než se stanou použitelnými, by musely získat souhlas Evropského 
parlamentu. Slučitelnost se Světovou obchodní organizací, zachování naší vlastní regulační 
nezávislosti a také příspěvek k udržitelnějšímu obchodu budou klíčovými faktory pro 
Evropský parlament při posuzování obou dohod. Jsme připraveni rychle jednat v návaznosti 
na výsledky summitu.“

Souvislosti

https://www.europarl.europa.eu/news/cs/press-room?contentType=committee&keywordValue=INTA
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Předseda Evropské rady Charles Michel a předsedkyně Evropské komise Ursula von der 
Leyenová zastupující EU se 20. října setkají ve Washingtonu s americkým prezidentem Joem 
Bidenem na 27. summitu EU-USA. Poslední summit EU-USA se konal v Bruselu dne 15. 
června 2021. V usnesení přijatém v září Parlament vyzval Komisi, aby sdělila vládě USA, že 
dohoda o kritických nerostných surovinách by měla být považována pouze za jeden z prvních 
kroků k vyřešení všech obav EU ohledně přetrvávajících třecích ploch v oblasti obchodu ve 
vztazích mezi EU a USA.

Další informace:
Kancelář pana Bernda Langeho (S&D, Německo), předsedy Výboru pro mezinárodní obchod, 
e-mail: bernd.lange@europarl.europa.eu tel: +32 22845555

https://www.europarl.europa.eu/meps/cs/1909/BERND_LANGE/home
https://www.europarl.europa.eu/committees/cs/inta/home/highlights
mailto:bernd.lange@europarl.europa.eu

